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فـــرارو

گفــت و گـــو
حسن بهشتی پور

 در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 غرب به دنبال پرونده سازی 

علیه ایران است
آرمان ملــی- علیرضا 
نخست  وزیر  پورحسین: 
رژیم صهیونیستی در یک 
نشست خبـــری با رافائل 
گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
که به فلسطین اشغالی سفر کرده است، گفت 
که رژیم صهیونیستی برای بن بست به وجود 
آمده بر سر راه حل و فصل مساله برنامه هسته ای 
ایران، راهکاری دیپلماتیک را ترجیح می  دهد 
اما می  تواند در این رابطه مستقیما نیز وارد عمل 
شود. بنت همچنین گفته است که اسرائیل بر 
خطر تداوم پیشرفت ایران در مسیر دستیابی 
به سلاح اتمی و تضعیف و گمراه کردن جامعه 
بین المللی تاکید می  کند. این صحبت ها در 
حالی مطرح می شود که هیچگاه آژانس نسبت 
به برنامه هسته ای اسرائیل تحقیقاتی انجام نداده 
و دولت اسرائیل همواره در مسیر احیای برجام و 
تداوم روند دیپلماتیک سنگ اندازی کرده است. 
در راستای بررسی این تحولات »آرمان ملی« 
گفت وگویی با حسن بهشتی پور، تحلیلگر ارشد 
مسائل سیاست خارجی داشته است که در ادامه 

می خوانید: 
 گروسی با چه اهدافی به فلسطین 
اشغالی در این برهه زمانی سفر کرده 

است؟
رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی روز جمعه در تل آویو با نفتالی بنت، 
نخست وزیر اسرائیل ملاقات کرد. این دیدار 
دو روز بعد از آنکه نفتالی بنت ایران را متهم به 
جاسوسی از اسناد محرمانه آژانس کرد انجام 
شد. در باره این سفر آقای گروسی پرسش های 
متعددی مطرح می شود. نخست اینکه باید 
توجه داشت که از آنجا که مهم ترین ویژگی 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی هسته ای 
بی طرف بودن آن است انجام چنین سفری در 
آستانه برگزاری شورای حکام آژانس در روز 
دوشنبه چه نتیجه ای می تواند داشته باشد؟ 
از آنجا که مهم ترین دستور کار این نشست 
بررسی گزارش سه ماهه گروسی در باره روند 
فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران است، 
دیدار گروسی و بنت چه پیامی برای ایران و 
جهان دارد؟ باید توجه داشت طی دو سالی که 
از شروع کار این سیاستمدار آرژانتینی به عنوان 
مدیرکل کل آژانس می گذرد، شاهد یک نوع 
هماهنگی بی سابقه ای بین گزارش های گروسی 
با خواسته های اعلامی دولت تل آویو هستیم که 
موجب حیرت ناظران در این همه بی پروایی 
در عملکرد مدیرکل آژانس شده است. در نگاه 
اول ممکن است این تصور پیش بیاید که آقای 
گروسی دو روز بعد از ادعاهای نفتالی بنت، 
نخست وزیر اسرائیل در مورد ادعای جاسوسی 
ایران از اسناد محرمانه آژانس، سراسیمه به تل 
آویو رفت تا به آقای بنت تذکر دهد که ایران 
در واقع به اسناد سرقت شده که ده سال پیش 
در اختیار آژانس گذاشته شده بود، دست پیدا 
کرده و این به معنای جاسوسی از اسناد آژانس 
نیست. این در واقع دسترسی به اسناد مورد 
ادعای آژانس بوده که سرانجام تحت عنوان 
مسائل گذشته و آینده با قطعنامه شورای حکام 
در سال 2015 برای همیشه بسته شد. اما در 
نگاه عمیق تر و با توجه به سابقه روابط پنهان 
و آشکار گروسی با آمریکا و اسرائیل این گمان 
بیشتر تقویت می شود که او در آستانه برگزاری 
نشست شورای حکام به تل آویو رفته تا آخرین 
هماهنگی ها را با مقام های اسرائیلی به عمل 
آورد. زیرا مشخص نیست چرا آقای گروسی در 
شرایطی که دولت اسرائیل با بحران مشروعیت 
داخلی روبه رو است و در آستانه شکست ائتلاف 
حاکم در پارلمان است چرا به تل آویو می رود و 
در آنجا بجای آنکه در باره نپیوستن اسرائیل به 
پیمان عدم اشاعه سلاح هسته ای موسوم به 
NPT سوال کند با آنها در مورد فعالیت های 
هسته ای صلح آمیز ایران مذاکره می کند که در 
طول تاریخ آژانس بیش ترین و گسترده ترین و 
بی سابقه ترین کنترل ها و نظارت ها را بر ایران 
داشته و ایران طی 12 سال گذشته نهایت 
همکاری و حسن نیت را از خود نشان داده است. 
 فضاسازی های اخیــــر پیرامون 
فعالیت های هسته ای ایران مربوط به چه 

مواردی است؟
آقای گروسی بجـــای آنکه از اسرائیلی ها 
در مورد اینکه چرا اجازه نمی دهند آژانس بر 
فعالیت های نظامی آنها با بیش از 200 کلاهک 
هسته ای در مرکز هسته ای دیمونا کنترل و 
نظارت داشته باشد، سوال کند به آنجا می رود 
در مورد ایران با مقام های اسرائیلی مشورت 
کند . به نظر می رسد روند پرونده سازی علیه 
ایران همچنان ادامه دارد آمریکا و اسرائیل 
محتوا تهیه می کنند آقای گروسی بر اساس این 
محتوا پرسش مطرح می کند و در شورای حکام 
به دنبال گرفتن قطعنامه برای مستندسازی 

چنین پرونده سازی هستند. 
 ایران در این برهه زمانی چگونه باید 

پاسخ هجمه ها و پرونده سازی ها را دهد؟
در اینجا دیپلماسی ایران بجای سیاست 
تقابل یک طرفه که نتایج آن را با شکستن پلمب 
یو.سی. اف اصفهان در مرداد 1384 و بعدها در 
فروردین 1385 شکستن پلمب نطنز شاهد و 
ناظر بودیم که چگونه پرونده ایران را به صورت 
کاملا غیر قانونی به شورای امنیت سازمان ملل 
بردند. اکنون بجای تکرار روندگذشته می توان 
با در پیش گرفتن سیاست تعاملی با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در چارچوب مدالیته 
جدید، سه پرسش آژانس را پاسخ داد و مانع 
اجرای سیاست های اسرائیل، آمریکا و گروسی 

در مورد ماجراجویی های جدید شد. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: باز هم عده ای 
تلاش کردند تا مانع سخنرانی یادگار امام شوند 
اما موفق نبودند. روز شنبه زمانی که آیت آ... سید 
حسن خمینی در مراسم سالگرد ارتحال بنیانگذار 
انقلاب اسلامی سخنرانی  می کرد، تعدادی از افراد 
حاضر به سر دادن شعارهایی پرداختند تا این 
سخنرانی را مختل کنند اما یادگار امام بی اعتنا 
به آنها به سخنرانی خود ادامه داد. دلواپسانی که 
برای برهم زدن سخنرانی یادگار امام برنامه ریزی 
کرده بودند، ناکام شدند به ویژه اینکه مقام معظم 
رهبری در همان مراسم و در پایان فرمایشاتشان 
تصریح کردند: »شنیدم، به من خبر دادند که امروز 
در اثنای سخنرانی جناب آقای حاج حسن آقای 
خمینی، کسانی سروصدا کردند. با این کار بنده 
مخالفم؛ با این نوع تخریب کردن ها و سروصدا 
کردن ها بنده موافق نیستم، من مخالفم، این را 

بدانند همه.« 
  واکنش ها به رفتارهای دلواپسان 

این اخلال ها باعث رواج بداخلاقی در جامعه 
می شود. مردم را به تندروهایی که خود را انقلابی 
می خوانند بدبین می کند. راستی در کدام سنت 
و آیین مرسوم است که در سالگرد کسی، خانواده 
او را دشنام دهند و تخریب کنند؟ بی اخلاقی ها 
و هجمه به یادگار امام با واکنش های زیادی 
مواجه شد حتی اصولگرایان هم به انتقاد از رفتار 
دلواپسان پرداختند مانند مجتبی توانگر نماینده 
اصولگرای مجلس که تلاش کنندگان برای برهم 
زدن سخنرانی سید حسن خمینی را »پیاده 
نظام سوپرانقلابی ها« دانست و نوشت: »معدود 
افرادی که امروز با سر و صدا می خواستند مانع 
سخنرانی آقای حسن خمینی شوند. دانسته 
یا نادانسته  پیاده نظام جریانی هستند که فکر 
می کنند هرچه بیشتر فریاد بزنند سوپرانقلابی 
خواهند شد! اما همچنان به پشت بلندگو هم 

بی توجهند« غلامرضا نوری، رئیس فراکسیون 
مستقلین مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با ایلنا، درخصوص »اتفاقات صبح روز شنبه 
در حرم امام خمینی و اختلال در سخنرانی 
سیدحسن خمینی که پیش از این نیز تکرار شده 
و همین طور تکرار این رفتار با دیگر شخصیت ها 
از جمله برهم زدن سخنرانی علی لاریجانی در 
22بهمن سال ۹1 به ویژه به رغم تذکر و نهی 
صریح رهبری«، گفت: ضمن گرامیداشت یاد و 
خاطره امام راحل و عظیم الشأن، باید عرض کنم 
که این حادثه و حوادث مشابهی که در سال های 
گذشته در این مراسم اتفاق افتاده یا حوادثی که 
مشابه این اتفاق در فضاهای دیگر و برای افراد 
دیگر رقم می خورد را از چند منظر می توان مورد 
بررسی قرار داد. وی ادامه داد: نخست از منظر 
جایگاهی که اخلاق عمومی و اخلاق سیاسی در 
جامعه ما دارد، می توان گفت که ریشه این اتفاق 
به بداخلاقی هایی که در تریبون های رسمی و 
غیررسمی کشور اتفاق می افتد، مرتبط است. 
اینطور نیست که عده ای کاملا خودسر و بدون 
هیچ پیش زمینه ای بیایند و این کارها را انجام 
دهند. نماینده مردم بستان آباد در ادامه بیان کرد: 
صحبت های یک عده ای یا موضع گیری ها و رفتار 
آن ها باعث می شود که این افراد هم جری تر شوند 
و بروند به سمت همین بداخلاقی ها و این رفتارها 
در کشور اتفاق بیفتد که واقعا برازنده کشور، 
فرهنگ، تمدن و نظام جمهوری اسلامی نیست. 
وی افزود: از منظر دیگر می توان به عمق توسعه 
یک سری افکار اشاره کرد که در جامعه رسوخ پیدا 
می کند و ما می بینیم که در حرم امام)ره( علیه نوه 
امام شعار می دهند. این مسیر یک مسیر خطرناکی 
است و مسیری که این گروه ها در پیش گرفته اند 
برخلاف وحدت ملی بوده که از افراطی گری شروع 
شده و به تندروی های بیشتر منتهی خواهد شد. 

خیلی جالب است که در مراسم سالگرد امام)ره( 
و در حرم حضرت امام)ره( برای نوه امام این رفتار 
را انجام دادند. نوری در ادامه با اشاره به عقبه 
فکری و جایگاه این گروه خاطرنشان کرد: اما 
این ها یک عقبه و ریشه دارند که در جامعه حضور 
دارند و از امکاناتی برای اهداف شان سوءاستفاده 
می کنند. دبیرکل حزب مجمع ایثارگران از تلاش 
برای »برهم زدن سخنرانی سید حسن خمینی« 
انتقاد کرد. جواد امام نوشت: »کیست که نداند این 
نیروهای به اصطلاح خودسر؛ کاملا سازمان یافته 
با هدف برهم زدن سخنرانی سید حسن خمینی 
همچون سال 8۹ به میدان آمده اند. علی رغم اعلام 
مخالفت صریح رهبر انقلاب با شعار دادن هنگام 
سخنرانی سید حسن خمینی!« محمد مهدی 
همت فرزند شهید همت هم در حساب توییتر خود 
نوشت: »امروز در سالگرد ارتحال امام عزیزمان، 
توفیق زیارت رهبری بعد از سه سال حاصل گشت 
و چقدر همه دلتنگ بودیم... آخرین سالگرد سال 
۹8 بود که حاج قاسم هم حضور داشت و به یاد 
دارم اصلا حال روحی مناسبی نداشت، گویا چیزی 
روحش را عذاب می داد و فرصت هم پیش نیامد 
تا علت را جویا شوم... از اتفاقات تلخ امروز رفتار 
نامناسب یک عده هنگام صحبت های حسن آقای 
خمینی بود که رهبری را هم به بیان خودشان 
رنجاند، یکی از چیزهایی که برکت را از جامعه 
می برد زیر پا گذاشتن اخلاق و تقواست، کاش یاد 
بگیریم حرمت آدم ها را نگه داریم و این دو مهم را 
سرلوحه زندگی خودمان قرار دهیم... دوستان 
عزیز سعی کنند صحبت های امروز رهبر معظم 
انقلاب را به دقت مطالعه کنند که چراغ راه است. 

برای عاقبت بخیری هم دعا کنیم.«
  امام اهل اشرافی گری نبود

محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات 
دولت قبل به موضوع دیگری پرداخت و نوشت: 

در شبکه های اجتماعی، عکسی دست به دست 
می چرخید که به مقایسه قبر یکی از شیوخ 
کشورهای عربی با قبر امام پرداخته بود. برخی 
تصاویر هم کامل تر بود و مصداقی تر ساختمانی 
در آن کشور را با برخی ساختمان های ایرانی 
مقایسه کرده بود. 1. زندگی دنیوی امام چه در 
زمان رهبری ایشان و چه قبل آن، یک زندگی 
حداقلی و بسیار ساده بود. شاهد آن، منزل ایشان 
در جماران و یا نجف و قم. امام به عنوان یک رهبر، 
همواره زندگی خود را همسطح قشرهای پایین 
جامعه قرار می داد و یکی از دلایل محبوبیت او 
نزد مستضعفین جامعه هم همین همنوایی او با 
آنان بود. در  فرهنگ ایرانی بارگاه و قبور، همواره 
برای تکریم شخصیت متوفی و بزرگداشت او 
مرسوم بوده است. آیا امام به دنبال رفاه مردم 
نبود؟ جواب را باید در وعده های امام جست وجو 
کرد، وعده هایی که نمود آن در ایجاد رفاه فراگیر 
برای مردم می توان دید. شخصیت امام، صرفا 
مبارزی تک بعدی نبود، آرمان گرایی امام با رفاه 
عمومی مردم در تضاد نبود. پیروی از آرمان امام 
اگر وظیفه مسئولین جمهوری اسلامی است؛ 
اجرایی کردن و عمل به وعده های امام به مردم 
از آن مهمتر است. به استقلال و »آزادی«؛ به 
»جمهوری« اسلامی؛ به نه »شرقی«، نه غربی؛ 
به ایجاد رفاه عمومی؛ به رسیدگی به محرومین 
و کاهش شکاف طبقاتی. اما سخن آخر، اگر امام 
حدس می زدند که شاگردان ایشان قصد ساختن 
چنین بنایی بر مزارش دارند، تردید ندارم که 
حتما آن  را ممنوع می کردند، کمااینکه شاگرد 
 عزیز مکتب او، سردار سلیمانی چنین کرد. 
پ. ن: انتساب ساخت این بنا به خانواده امام هم 
نادرست است و اجحافی است که مثل شعار دادن 
در حرم امام به حجت الاسلام سیدحسن خمینی 

صورت گرفت. 

آرمان ملی – یاسمین طالقانی : رسانه های اصولگرا خبر از 
بازداشت وحید هروآبادی، یک حامی محمود احمدی نژاد دادند 
اما هنوز این خبر از سوی رسانه های رسمی تایید نشده است. 
در خبر خبرگزاری رسا آمده است: »وحید هروآبادی از طلاب 
حامی حلقه انحراف که قصد خروج غیر قانونی از کشور را داشت با 
هوشیاری ماموران دستگیر شد.  وی با پرداخت رشوه قصد خروج 
از مرز بازرگان داشت که با هوشیاری ماموران بازداشت و تحویل 
مقامات قضائی داده شد. هروآبادی سوابق متعددی از جمله نشر 
اکاذیب، اتهام زنی علیه نظام و تشویش اذهان عمومی را در پرونده 
خود دارد. وی که در شبکه های اجتماعی فعالیت زیادی داشت، 
از چند روز قبل فعالیت او به شدت کاهش یافته بود که به نظر 
می رسد این مساله حکایت از نقشه او برای خروج از کشور داشت.  
مواضع و دیدگاه های وی با حمایت رسانه ای معاندین همراه بوده 
و از زمان بازداشت وی رسانه های معاند و ضد انقلاب به حمایت 
از وی برخاسته اند.« دیده بان ایران هم نوشت: »مریم جعفری 
آذرمانی، شاعر و نویسنده، بامداد چهارشنبه، 11خرداد، از بازداشت 
همسرش، وحید هروآبادی، در مرز بازرگان خبر داد. خانم آذرمانی 
در یک پیام توئیتری و بدون ذکر جزئیات نوشت: »همسرم وحید 
امشب هنگام خروج از مرز بازرگان دستگیر شد. وحید هروآبادی 
یک روحانی است که تابستان سال 13۹۹ به دلیل نوشته های 
اعتراضی اش در شبکه های اجتماعی، در دادگاه ویژه روحانیت 
به اتهاماتی چون »نشر اکاذیب به قصد تشویش اذهان عمومی و 
فعالیت تبلیغی علیه نظام« محاکمه شد. گفتنی است هنوز هیچ 
خبر رسمی در مورد بازداشت وحید هروآبادی از سوی مقامات 

قضائی و انتظامی منتشر نشده است.«
  دستفروشی برای دیده شدن؟

از سوابق هروآبادی چنین برمی آید که مانند احمدی نژاد شیفته 
دیده شدن است و برای رسیدن به هدفش از هر موضوعی بهره 
می برد که همین موضوع صحت بازداشت او را با تردید مواجه 
کرده است. چندی قبل بود که وحید هروآبادی تیرماه سال ۹۹ با 
انتشار توئیتی از کیفرخواست علیه وی به دلیل دستفروشی خبر 

داد و گفت: از شعبه دوم دادگاه ویژه روحانیت تماس گرفته اند و 
4اتهام را کیفرخواست کرده اند. پیش تر ازاین و در سال ۹7 وحید 
هروآبادی از روحانیون حامی احمدی نژاد در اعتراض به اخراجش 
پس از سخنرانی مقابل دادگاه انقلاب، در خیابان 1۶ آذر تهران، 
آدامس و کیک فروخت که این حرکت با بازتاب زیادی در رسانه ها 
همراه بود. او در گفت وگویی در این باره گفته است: من 15 سال 
هست که مشغول تحصیل و تدریس در مقاطع مختلف هستم. 
۹ سال هم هست که در دانشگاه تهران به عنوان مبلغ و کسی که 
کار فرهنگی می کنه مشغولم. بار ها صحبت شد راجع به اینکه آیا 
شما با آقای احمدی نژاد مراوده داری؟ من گفتم: بله، مراوده دارم 
به من گفتند ما قبول داریم که شما با آقایان مراوده داری ولی از 
تریبون ها استفاده نمی کنی. ولی برای ما قابل قبول نیست که شما 
بیرون از اینجا با یک جریان سیاسی مراوده داری و این برای ما 
قابل قبول نیست. من به دوستان گفتم که خود شما قبول دارید 
که من سوء استفاده ای از امکانات نمی کنم. ما درگیر مسائل محرم 
بودیم که ناگهان با من تماس گرفتند و گفتند شما دیگر از امروز 
نیا چون ادامه همکاری ما با شما به صلاح نیست. من تو راه بودم 
و به دوستان گفتم از امروز نیام؟ گفتند حالا دیگه امروز رو داری 
می آیی عیب نداره بیا. ولی از فردا دیگر نیا که من گفتم نه دیگه من 

نمی یام. من هم در اعتراض به این موضوع رفتم سراغ دستفروشی.  
بر اساس حکمی که به وی ابلاغ شد، آقای هروآبادی توسط دادگاه 
تجدیدنظر بابت اتهام »نشر اکاذیب به قصد تشویش اذهان عمومی 
به 1 سال حبس و برای اتهام هتک حیثیت روحانیت به دلیل 
دستفروشی با لباس روحانیت به 2 میلیون تومان جزای نقدی 
محکوم شد. وحید هروآبادی پیش تر توسط شعبه دوم دادگاه ویژه 
روحانیت به 1 سال و 4 ماه و 15 روز حبس تعزیری و 2 میلیون 
تومان جزای نقدی محکوم شده بود. در سال ۹8 عبدالرضا داوری 
که به گفته سخنگوی قوه قضائیه به اتهامات متعددی از جمله 
ارتباط با کانال آمدنیوز در بازداشت به سر می برد، توسط وکیل 
خود، وحید هروآبادی برای شرکت در یازدهمین دوره مجلس 

شورای اسلامی ثبت نام کرد. 
  ادبیات سیاسی هروآبادی 

در اظهارات او نشانی از تعامل سیاسی نیست چنانکه مهر ۹8 
تاکید کرد: جریان بهار باید با تمام توان و قوا در انتخابات مجلس 
شرکت کند و هزینه هر گونه رد صلاحیت را بالا ببرد. هروآبادی با 
بیان اینکه من دولت آقای روحانی را نه اصلاح طلب می دانم و نه 
اصولگرا، گفت: این دولت به تناسب نفع خود گزاره های هر کدام 
از این دو جریان را تکرار می کند. وی ادامه داد: برخی اصولگرایان 
رویکردشان نسبت به مردم اینگونه است که خودشان را بی نیاز 
از رأی مردم می دانند. این کنشگر بهاری تصریح کرد: از سوی 
دیگر سخنان و طرح هایی که اصولگرایان مطرح می کنند، آنقدر با 
مطالبات جامعه فاصله دارد که جز خود و فامیل هایشان بعید است 

کسی به آنها رأی بدهد. 
  همسر هروآبادی کیست؟

همسر هروآبادی مریم جعفری آذرمانی است که مواضعی ضد 
آمریکایی داشته و در همایش های شهرستان ادب به مناسبت 
سالگرد اشغال سفارت آمریکا با سرودن اشعاری این مواضع را بیان 
کرده است. او برگزیده سومین دوره جایزه ادبی پروین اعتصامی 
برای کتاب پیانو و برگزیده هفتمین دوره جایزه ادبی پروین 

اعتصامی برای کتاب دایره شده است. 

مجلس یازدهم وارد سومین سال فعالیتش شد و تا انتخابات 
1402 حدود 20 ماه زمان باقی است اما این مجلس تاکنون از 
ابزارهای نظارتی سخت همچون استیضاح خود استفاده نکرده 
است. داریوش قنبری، نماینده اسبق مجلس درباره چرایی عدم 
توانایی مجلس یازدهم در استیضاح وزرا گفت: شعار این مجلس 
ریل گذاری درست برای قطار دولت و نظارت قوی بر حسن 
اجرای قوانین بود اما این مجلس تا کنون ریلی نگذاشته است. 
نمایندگان این مجلس در انتخابات سال ۹8 با رویکرد سلبی و 
نقد مجلس دهم و دولت آقای روحانی خود را نزد مردم منجی 
نشان دادند و به پارلمان راه یافتند. وی افزود: بعد از آغاز کار 
مجلس یازدهم، نمایندگان برنامه ایجابی نداشتند، نکته مهمتر 
آنکه هرچند اکثریت قریب به اتفاق این نمایندگان اصولگرا 
هستند اما رویکرد تشکیلاتی ندارند که وظایف نمایندگی و 

تقنینی خود را در قالب یک ساختار تشکیلاتی پیش ببرند. 

 
  برخی نمایندگان 

هیچ برنامه ایجابی 
نداشتند

  انتخابات 
 یک امر محرز 
و پایدار است

  
  اراده حاکمیت

 در به نتیجه رسیدن 
مذاکرات است

وضعیت برجام همچنان مبهم است؛ مشخص نیست که 
سرنوشت مذاکرات وین چه می شود و آیا می توان امید داشت که 
مذاکرات به نتیجه نهایی و متعاقبش تحریم ها رفع شود یا خیر؟ 
نماینده پیشین مجلس درباره این موضوع گفت: »در مذاکرات 
برخی تصور می کنند این دولت است که تصمیم گیرنده نهایی 
است؛ در صورتی که این طور نیست و مسیر مذاکرات معطوف 
به اراده حاکمیت هاست. در دولت اول آقای روحانی هم که 
مذاکرات به نتیجه رسید، حاکمیت اراده کرد که این موضوع 
به وقوع بپیوندد و حتی این ایراد که برخی می گویند مجلس 
20دقیقه ای برجام را تصویب کرد، درست نیست اگر چنین بود، 
شورای نگهبان مصوبه مجلس را تأیید نمی کرد مهرداد لاهوتی 
افزود: طرف مقابل دنبال بهانه جویی است. واقعیت این است که 
ایران اراده مثبت خود را نشان داده و همیشه هم به تعهداتش 

پایبند بوده است.

برنامه اصلاح طلبان برای انتخابات های آینده چیست؟ یک 
فعال سیاسی اصلاح طلب، با اشاره به مصاحبه اخیر محمدرضا 
عارف و تاکید او برای حضور حتمی در انتخابات گفت: فرمایش 
آقای عارف متین و منطقی است. فعالیت سیاسی ما در 
انتخابات یک امر محرز و پایدار است. تا زمانی که قائل به نظام 
و جمهوری اسلامی هستیم و بتوانیم به سرنوشت سیاسی 
کشور کمک کرده تا مردم زندگی راحت تری را داشته باشند، 
می توانیم مشارکت سیاسی داشته باشیم. راه مشارکت سیاسی 
هم انتخابات است. محمد عطریانفر درباره بازسازی جناح 
اصلاح طلبان و بدنه آرای آن گفت: فرآیند بازسازی در افکار 
عمومی، یک کار همیشگی است و مربوط به یک مقطع خاص 
نیست. به نظر می آید که همچنان به صورت مستمر روند اصلاح 
رفتارهای اصلاح طلبان باید بر مبانی و اهداف حوزه اصلاحات 

مبتنی باشد و این روند همیشگی است.

مریم جعفری : همسرم وحید هنگام خروج از مرز بازرگان دستگیر شد

از دستفروشی تا خروج غیرقانونی از مرز؟
    وحید هروآبادی مانند احمدی نژاد تشنه دیده شدن است

 »آرمان ملی« تحولات پیرامون احیای برجام 
را بررسی می کند؛

توافق موقت دربرجام؛راه میانبر
  پرونده ایران در شورای حکام اهرم فشار غرب 

برای امتیازگیری

آرمان ملی- حمید شجاعی:  شاید اگر گفته شود 
که توافق برجام امروز در حالت کما بسر می برد و چندان 
شرایط با ثبات و مساعدی ندارد سخنی به گزافه نرفته 
باشد. قدر مسلم آنطور که جوزپ بورل مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا هم گفته احتمال رسیدن به توافق 
رو به کاهش است. چنانکه وی شنبه شب در توئیتی آورد: 
»دوباره با حسین امیرعبداللهیان گفت وگو کردم. احتمال 
دستیابی به توافق و بازگشت به برجام در حال کاهش 
است؛ اما ما هنوز هم می توانیم با تلاش بیشتر این کار 
را انجام دهیم. من به عنوان هماهنگ کننده مذاکرات 
وین، در هر زمان آماده هستم تا راه حلی را برای آخرین 
مسائل باقی مانده تسهیل کنم.« با این حال روند اظهارات 
و فضای حاکم بر شرایط احیای برجام نشان می دهد که 
به رغم تمایل ایران برای از سرگیری مذاکرات و رسیدن 
به توافق اما طرف غربی به ویژه آمریکا چندان مایل به 
این مهم نیست. موید این امر را نیز می توان در نوع اظهار 
نظرهای مقامات آمریکایی مشاهده کرد. تروئیکای 
اروپا نیز هر چند که در ظاهر از تمایل به احیای برجام و 
پایبندی به این توافق صحبت می کنند اما در عمل چندان 
تحرکی در جهت حل مشکلات و اختلافات طرفینی انجام 
نمی دهند. در این میان آنچه که مسلم است اینکه گذشت 
زمان به نفع هیچ یک از طرفین نیست و فقط شرایط را 
برای رسیدن طرفین به توافق سخت تر می کند. در شرایط 
فعلی نه آمریکایی ها آنطور که خود گفته اند شرایط ایران 
را به خصوص خروج سپاه پاسداران از لیست تحریم ها 
برای از سرگیری مذاکرات و رسیدن به توافق می پذیرند و 
نه ایران حاضر به پذیرش خواسته های آمریکایی ها است.  
در نتیجه اگر شرایط اینگونه پیش برود نمی توان امیدی 
به احیای برجام داشت اما برخی کارشناسان و صاحب 
نظران بر این عقیده اند که با مقداری تعامل و تسهیل 
شرایط می توان به رسیدن به توافق خوشبین بود.  البته 
اگر طرفین در راستای رسیدن به یک فهم مشترک در 
راستای دستیابی به توافق مقداری در مواضع خود انعطاف 

نشان دهند توافق در دسترس خواهد بود. 
  توافق موقت

هر چه تنفس و تعلیق مذاکرات احیای برجام بیشتر 
طول می کشد،  شرایط برای احیای توافق هسته ای 
سخت تر می شود آن هم در شرایطی که آمریکایی ها دیگر 
توافق برجام را نه مثل آنچه در سال 2015 بود بلکه با 
خواسته های فرابرجامی در 2022 می خواهند. این در 
حالی است که در ماه های آینده انتخابات کنگره آمریکا 
نیز در پیش است و به قرائت بسیاری از کارشناسان از هم 
اکنون بسیار محتمل است که جمهوری خواهان مجالس 
آمریکا را از آن خود کنند. لذا اگر این اتفاق رخ دهد رسیدن 
به توافق اگر نگوییم غیر ممکن است اما بسیار سخت تر 
ازگذشته خواهد شد.  با این حال به نظر می رسدکه اگر 
طرفین به یک راه حل میانه برسند می توان پیش از 
انتخابات آمریکا نیز شاهد احیای برجام بود. چنانکه سید 
حسین موسویان دیپلمات سابق کشورمان می گوید: 
»چنانچه آمریکا، حداقل تا انتخابات نوامبر کنگره، 
قادر به دادن تضمین اجرای پایدار برجام نباشد و قدرت 
تصمیم گیری درمورد حذف سپاه از لیست سازمان های 
تروریستی را نداشته باشد، مصلحت این است که تهران 
و واشینگتن برای جلوگیری از مرگ دائمی برجام؛ یک 
توافق موقت داشته باشند تا مذاکرات احیای کامل برجام 
بعد از انتخابات کنگره آمریکا ادامه یابد.« در همین 
خصوص به نظر می رسد که گرچه بهترین سناریو احیا 
اجرای کامل برجام است اما درغیاب این سناریو، توافق 
موقت بهتر از فروپاشی برجام و بازگشت به شرایط پیشا 

برجام باشد. 
  بهانه برای فشار بر ایران

مساله پرونده هسته ای ایران و همکاری با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی ارتباط مستقیمی با یکدیگر دارد 
و ایران نیز همواره همکاری های لازم را داشته و به گواه 
خود آژانس در مقاطع مختلف فعالیت های هسته ای 
ایران کاملا صلح آمیز و در چارچوب N. P. T بوده است. 
با این حال گزارش اخیر و جهت دار رافائل گروسی مدیر 
کل آژانس در خصوص برنامه هسته ای ایران باعث شده 
تا غربی ها بهانه تازه  ای برای تحت فشار قرار دادن ایران به 
دست بیاورند. چنانکه آمریکا و اروپایی ها از قطعیت صدور 
قطعنامه بر علیه کشورمان در شورای حکام خبر داده اند. 
دیاکو حسینی تحلیلگر مسائل بین الملل در این خصوص 
می گوید: »در صورت صدور قطعنامه شورای حکام و پاسخ 
ایران به هدف تشدید تنش، هیچ کس به اندازه روسیه به 
استقبال آن نخواهد رفت.  حداقل برای مدتی، تمرکز و 
توجهات غرب را از جنگ در شرق اروپا منحرف می کند و 
پرونده اتمی ایران را به ابزار معامله و چانه زنی برای گرفتن 
امتیاز در اوکراین تبدیل می کند.« این در حالی است 
که میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی در وین در خصوص بررسی موضوع ایران در 
شورای حکام در صفحه توییترش در واکنش به اظهارات 
تحلیل گری که گفته بود موضوع ایران در شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی از روز دوشنبه با آغاز دور 
جدید نشست شورا بررسی خواهد شد، نوشت: »در واقع 
مساله ایران توسط شورای حکام آژانس، به احتمال زیاد روز 
چهارشنبه بررسی خواهد شد.« باید دید ماجرای پرونده 
ایران در شورای حکام به کدام سمت و سو خواهد رفت و 
غربی ها این پرونده را به دستاویزی برای فشار به ایران در 
جهت امتیاز دادن در برجام استفاده خواهند کرد یا خیر. 

شعاربه نام امام علیه یادگار امام!
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